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Rektor ČVUT: Vysoké školy potřebují posílit výzkum
Téma

Rektor Českého vysokého učení technického Jiří Witzany říká, že bez posílení výzkumu na našich vysokých školách
se do nich zahraniční odborníci příliš nepohrnou. Přitom právě počet zahraničních odborníků a mezinárodních projektů
je ve světě měřítkem kvality školy.

* Rostoucí zájem zahraničních studentů o studium na vysoké škole je považován za trend svědčící o její rostoucí kvalitě.
Jak je na tom v tomto ohledu ČVUT?

Nám se podařilo za posledních pět let tento počet zvýšit na čtyř až pětinásobek, v současnosti u nás studuje asi pět
procent zahraničních studentů z celkového počtu. Cílem naší univerzity je patnáct procent. Před námi je proto proces
vyhledávání zahraničních odborníků. Faktem totiž je, že kamkoli dnes přijdete, tak se vás ptají, kolik máte odborníků
na škole, kolik je u vás doktorandů a kolik máte výzkumných projektů se zahraniční účastí. A jestliže nemáte špičkový
výzkum, tak žádného odborníka nezískáte.

* Co by tedy vaše škola potřebovala, aby na ní probíhal výzkum srovnatelný se světem?

Naše univerzita je rozptýlena v několika lokalitách Prahy, největší část je však v Dejvicích, kde je soustředěno asi
šestnáct tisíc studentů. Pro naši školu by bylo dobré, kdyby tento nedokončený dejvický „kampus“, do kterého již bylo
investováno okolo dvaceti miliard, byl dostavěn v severozápadním segmentu Vítězného náměstí. Součástí dostavby by
měl být tzv. technologický park, kde by mohli pracovat a rozvíjet svou kreativitu studenti a doktorandi školy. Podobné
parky nebo také inkubátory, jsou běžné v USA, Švédsku, Finsku a dalších evropských zemích, kde se dokonce v těchto
podmínkách rodí nové a špičkové technologie a vznikají zárodky úspěšných firem.

* Souhlasíte tedy s projekty, které se objevily v souvislosti s dostavbou Vítězného náměstí?

V žádném případě bychom nemohli souhlasit s takovým řešením, aby se nové budovy naší školy ztrácely někde na
okraji rozsáhlého komerčního centra. Nemyslím si, že by bylo pro jednu z nejstarších technických univerzit v Evropě
důstojné, aby se její návštěvníci například ze zahraničí museli prodírat davem nakupujících lidí.

* Co říkáte tomu, že se objevily úvahy o možném využití lokality v Letňanech k výstavbě univerzitního kampusu?

S námi o této věci nikdo nemluvil. Případné přemístění našich kolejí ze Strahova bych považoval za záminku, jak získat
zdejší lukrativní pozemky.
Pokud jde o současné strahovské koleje, měli jsme jednání s předsedou Českého olympijského výboru a shodli jsme
se na tom, že zde na Strahově by mohlo vzniknout vzorové sportovní zařízení. Připravujeme výstavbu několika hřišť, z
nichž jedno bude univerzální. Na Strahově chceme na těchto hřištích již v září uspořádat setkání studentů z univerzit
zemí Evropské unie. Bude to první setkání tohoto druhu.
Dokončujeme také sportovní centrum v Praze na Julisce, které bude jedno z největších sportovních zařízení v Praze a
mělo by samozřejmě sloužit i veřejnosti. Musím říci, že při této akci jsme velice úzce spolupracovali s Městskou částí
Prahy 6 a jejím starostou.

* Kdybyste mohl hovořit za všechny vysoké školy v Praze, co by teď potřebovaly pro svůj rozvoj?

Myslím si, že by komunikace magistrátu a vysokých škol měla být bezprostřednější a intenzivnější. Pak by Praha byla
opravdu tím univerzitním městem.


